كتاب " فتح المبدي بشرح مختصر الزبيدي " للإمام عبد الله الشرقاوي من أول كتاب المغاري إلى آخر كتاب فضائل القرآن (دراسة وتحقيق)

Fateh Almubdi book; explanation of Azabaidi's summarization for Imam Abdullah Asharqawi OF The First Book al-maghazi To another .Book of Virtues Quran

(a study and Investigation) إعداد الطالب: هاشم بن محمد المغربي. بإشراف الأستاذ الدكتور محمد بن أحمد با جابر

المستخلص

هذا البحث في تحقيق كتاب "فتح المبدي" للإمام الشرقاوي والذي هو شرح لكتاب " التجريد الصريح" للإمام الزبيدي, والذي هو مختصر "لصحيح الإمام البخاري".

قسمت هذا البحث إلى قسمين: قسم الدراسة, وتناولت فيها: ترجمة مؤلف الأصل, وترجمة الشارح, تم قدمت دراسة عن حال الكتابين ومنهجهما, ومكانتهما, ومصادر هما, والمؤاخذات عليهما.

القسم الثاني: النص المحقق اتبعت فيه ما تقتضيه قواعد البحث العلمي من جمع للمخطوطات ومقابلة للنسخ وإثبات الفوارق بينها وتوثيق الفوائد العلمية من مصادرها وتخريج الأحاديث والآثار وشرح غريب الألفاظ والمفردات مع التعليقات والتعقيبات علماً أنني تناولت في هذا القسم من النص المحقق ثلاثة كتب من كتب "الجامع الصحيح" للإمام البخاري وهي: كتاب المغازي وكتاب التفسير وكتاب فضائل القرآن وبلغ عدد الأحاديث التي شرحها الشارح (مئتان وتسعة وعشرون) حديثاً وفي نهاية البحث كتبت خاتمة ذكرت فيها أهم النتائج التي توصلت إليها من خلال هذا التحقيق وعرضت توصيات رأيت أنها جديرة بأخذها بعين الاعتبار

كتاب " فتح المبدي بشرح مختصر الزبيدي " للإمام عبد الله الشرقاوي من أول كتاب المغاري إلى آخر كتاب فضائل القرآن (دراسة وتحقيق)

Fateh Almubdi book; explanation of Azabaidi's summarization for Imam Abdullah Asharqawi OF The First Book al-maghazi To another .Book of Virtues Quran

(a study and Investigation) إعداد الطالب: هاشم بن محمد المغربي بإشراف الأستاذ الدكتور محمد بن أحمد با جابر

Abstract

This research in the investigation of book (Fath al mubdi) for Imam al sharqawi; Which discuss (Altered al sareeh) book for Imam Al bukhari.

I divided this research into two main parts. The first part of this study that the study section. This part has the translation of the origin author, and the translation of the explainer. Then I presented a study for the case of both books, curriculums, status, sources and their alaintiquous ealayha.

The second part is the investigated text. I followed the scientific research rules: collection of manuscripts,copies Interview. confirm the differences between them, document scientific benefits from their sources, revision of Hadiths and Archaeology and hadeth, and explain strange words and vocabulary with the comments. Note that in this part of the investigated text I used three books of (aljamie alsahih) for Imam Al bukhari; Which are: Almaghazi book, interpretation book, and virtues of the Quran book. In addition, the number of hadith these explained by the explainer have reached two hundred and twenty nine hadith.

Finally, at the end of the research I wrote in the conclusion, the most important findings from this investigation and I presented the recommendations it worthy to be taken into account.